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No sé quant durarà aquesta 
col·laboració que avui ence-
to. Calculo que poc. Sobretot 
perquè no us vinc a parlar tan 
sols d’afers de rabiosa actuali-
tat. No tinc cap mena de dubte 
que compartiré amb vosaltres 
aspectes poc coneguts de la 
millor literatura andorrana: 
tant llibres de poemes i novel-
les de gènere o històriques com 
volums de memòries litera-
litzades, reculls de botànica i 
micologia, diccionaris especi-
alitzats, llibres testimonials o 
tractats etimològics.

Sense més preàmbuls, avui 
us parlaré breument d’un lli-
bre que apareixerà al Panorama 
de literatura insòlita andorrana 
(manual que fa anys que confe-
geixo). Entra dins de la catego-
ria dels que, per més que te’ls 
mires i remires, mai no t’acabes 
del tot.

Us parlo de Remeis i plantes 
d’ús tradicional del Pirineu. I sí: 
com sol passar amb els títols 
d’obres científiques, el contin-
gut és molt més apassionant 
que no pas la manera com els 
autors han decidit presentar-lo 
al públic. Obra de Manel Niell i 
Antoni Argelet. Du el no menys 
aclaridor subtítol de Recull 
etnobotànic i etnomicològic de 
les Valls d’Andorra. Sota tanta 
franquesa prosaica, no obs-
tant, s’oculta una joia literària 
andorrana en tota regla. 

Cada entrada engega amb 
el nom llatí d’una planta se-
guit de les variants amb què és 
coneguda en territori andor-
rà. Això ja és motiu suficient 
per a sorpreses fantàstiques. 

Un exemple, gens a l’atzar: la 
maduixa, maduixa salvatge o 
maduixeta de bosc, és també 
anomenada fraga. Fraga! ¿No 
és una paraula preciosa? (I fi-
xeu-vos com n’és de propera a 
la fragola italiana.)

A més de noms de plantes, hi 
trobem fotos i explicacions so-
bre els seus usos tradicionals. 
Una font immensa de vocabu-
lari general i de coneixements 
sobre Andorra jau a la secció 
“Altres usos”: aquí explica, per 

exemple, com amb la primera 
escorça del bedoll es feien fa-
lles o com la fusta servia per 
fer graneres, tanques, gots, sis-
cles (fuets per conduir bestiar) 
o redortes (branques primes 
per lligar les garbes o els feixos 
de llenya). O que a Encamp fa 
uns anys uns turistes van con-
fondre la tora (una planta mor-
talment tòxica) amb l’enciam 
de font (planta comestible en 
amanides i que es fa prop dels 
cursos d’aigua). O que el cascall 
o pavó venia a ser com l’aspi-
rina d’ara i que les mestresses 
sabien prou fer-la anar. O que 
el ricí es feia servir per purgar 
i fer sortir la tènia. O que el 
romaní i el gerd són elements 
vegetals que, per exemple, es 
poden usar per fer ratassia.  
O que...
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La confitura de fraga, en 
pot petit

Sota tanta franquesa 
prosaica s’oculta una 
joia en tota regla de 
la nostra literatura 

PLAÇA DEL POBLE

CARTES AL DIRECTOR

Escric aquesta carta per reconèixer 
la feina feta per totes les persones 
que treballen, han treballat o tre-
ballaran amb les associacions de 
pares (menjadors, cuines i patis). 
De tot aquet personal, la majoria 
fa anys que hi treballen i saben 
com fer funcionar aquests espais. 
Però hi ha presidents o presiden-
tes que es pensen que és un negoci 
propi i fan gestions i canvis que no 
són els més apropiats, sense con-
sultar o demanar l’opinió a aquests 
professionals. Per això demanaria 
a tots els pares que participessin 
més en les APA i assistissin a les 

assemblees, per conèixer-ne el 
funcionament i saber què hi passa. 
Posats a demanar, m’agradaria que 
algun organisme (no sé quin) con-
trolés  les associacions.

Tots els pares sabeu que teniu 
una dietista que fa els menús. 
¿Però sabeu el que es ven a les ca-
feteries dels centres? Pocs pares 
reconeixen la feina feta per tot 
aquest personal, que estima els 
nens, els educa i se’n preocupa.

Els meus fills i ara els meus 
néts han estat i estan al menjador.

Vull  donar les gràcies a tots.
Força i endavant.

Als treballadors de les associacions 
de pares d’alumnes

TERE FRAgA

JAumE BARTumEu cASSANy
President de Socialdemocràcia i Progrés d’Andorra

Un àpat organitzat pel Sr. Carles 
Enseñat, president de la comis-
sió d’Exteriors del Consell Gene-
ral, amb l’ambaixadora de França 
a Andorra s’ha convertit en la 
riota de l’opinió pública.

Rèpliques, contrarèpliques i 
declaracions a partir d’un dinar 
que, dit sigui amb tots els respec-
tes pels comensals, no mereixia 
tanta atenció ni tant soroll.

Sí, soroll, perquè el Govern va 
convocar l’ambaixadora de Fran-
ça i li va fer sentir el disgust de 
l’executiu pel que hauria dit en 
aquella taula. Mentre l’ambaixa-
da francesa nega que l’ambaixa-
dora digués el que diuen els con-
sellers generals de DA que va dir.

A pocs dies d’una reunió del 
president de la República fran-
cesa i copríncep d’Andorra amb 
el cap de Govern i el síndic po-
dem dir, en francès, que “ça fait 
désordre”.

Desordre en la comissió d’Ex-
teriors del Consell General, que 
no ha tingut mai per missió or-
ganitzar una diplomàcia paral-
lela a la del Govern.

Desordre en el poc seny de-
mostrat pels consellers de DA 
escampant arreu el, presumpte 
o real, contingut d’una conversa 
privada.

I desordre, també ho penso, 
de l’ambaixadora que no va en-
certar el marc adequat per parlar 
distesament amb les forces polí-
tiques representades al Consell 
General.

Enmig de tot l’enrenou va 
arribar el ministre d’Afers Ex-
teriors de la República de San 
Marino per mantenir unes reu-
nions de treball amb el Govern 

dins el procés de negociació de 
l’acord d’associació amb la Unió 
Europea.

I d’això, de la negociació amb 
Europa, i no pas dels àpats d’uns 
i altres ens convindria parlar.

Especialment de l’adaptació 
o adequació al nou acord d’as-
sociació de l’acord comercial que 
Andorra va signar amb la Comu-
nitat Econòmica Europea el juny 
del 1990 i que encara apliquem, 
a plena satisfacció d’uns i altres.

Aquell acord ha estat positiu 

per a Andorra i l’exclusió dels 
productes agrícoles del règim 
d’unió duanera ha permès el po-
sitiu manteniment de l’activitat 
agrícola, industrial i comerci-
al vinculada als productes ta-
baquers.

En l’anterior legislatura ja hi 
hagué algun toc d’atenció d’un 
país membre de la UE, que va 
plantejar dubtes sobre la qüestió.

A SDP vam mantenir alesho-
res, i mantenim ara en el marc 
del pacte establert avui fa tot just 
un mes, una política d’Estat.

Defensem que convé man-

tenir l’acord del 1990 en el nou 
marc d’associació amb la Unió 
Europea.

Així ho vaig anar a defensar a 
Brussel·les els anys 2013, 2014 
i 2015, en concertació amb el 
Govern.

I així li ho vam exposar també, 
conjuntament amb Víctor Nau-
di, al Sr. Claude Maerten, cap 
de la negociació amb Andorra al 
Servei Europeu d’Acció Exterior 
en el marc d’una reunió que vam 
mantenir aquí a Andorra el dia 
15 d’octubre del 2015.

Nosaltres no parlem de “línies 
vermelles”, uns mots que s’han 
posat de moda en el vocabula-
ri del Govern i d’alguns polítics 
però que, al capdavall, no volen 
dir res. Aquí el que importa ara 
és el futur.

El futur del nostre país depèn 
en gran mesura de com arribem 
a integrar Europa en la nostra 
societat i com la nostra societat 
integrarà Europa. Hem de saber 
agafar aquest tren que passa i no 
hem de permetre que alguns el 
facin descarrilar per irresponsa-
bilitat. Europa es fa sense nosal-
tres, però nosaltres no podrem 
fer sense Europa.

Europa és una font d’opor-
tunitats per als empresaris, els 
autònoms i els treballadors, que 
podran accedir al mercat únic 
amb condicions favorables. Tam-
bé és una oportunitat per als jo-
ves de poder estudiar i treballar 
en tot l’espai de la Unió Europea 
en igualtat de condicions amb els 
joves dels estats membres.

Hem de parlar d’això i no dels 
dinars del Sr. Enseñat amb l’am-
baixadora de França.

L’associació amb la Unió Europea
L’acord duaner que vam firmar el 1990 i que encara apliquem és un bon acord

Europa és una 
font d’oportunitats 
per a empresaris, 
autònoms i joves

Un àpat organitzat pel 
Sr. Carles Enseñat 
s’ha convertit en la 
riota pública

La  croada  político-judicial  contra 
la nostra estimada  llengua catalana 
és un fet que en els darrers temps 
s’ha incrementat amb molta mala 
llet jacobina. Ara ja no és, només, el 
Tribunal Constitucional qui assetja, 
dia rere dia, la nostra llengua, i qui 
vol anihilar-la completament, sinó  
que també  s’han afegit a la causa  el 
TSJC i el sindicat  espanyolista CSIF.  
La llengua  catalana  cada dia  està  
més  afeblida, amenaçada  i  ferida de 
mort, per culpa d’una ideologia cen-
tralista, dogmàtica i obsessiva que  
vol tornar  a imposar  el monolingüis-
me castellà a Catalunya.

En aquests moments, l’anome-

nada desconnexió és una necessitat  
vital per a tots els catalans, no no-
més per motius de mal tracte polític  
i  espoli fiscal, sinó també perquè ens 
volen prohibir i fer desaparèixer per 
sempre la nostra benvolguda llen-
gua catalana. Per altra banda, el nou 
acord entre el PSOE i  Ciutadans  no  
presagia res de bo per a Catalunya i  
la llengua  de Pompeu i Fabra.  En els 
66 densos folis de propòsits celestials 
que nodreixen l’acord per a un Go-
vern reformista i de progrés, és a dir, 
el pacte de legislatura que han subs-
crit el PSOE i Ciutadans, no hi ha cap 
menció explícita de Catalunya, però  
sí que es fa menció de la crítica ferot-

ge, ni que sigui de forma genèrica, a 
l’independentisme i al català. De tota 
manera, el que fa més por d’aquest 
pacte és el desig, no escrit, de totes 
dues forces polítiques  de  carregar-se 
la immersió lingüística (l’obsessió 
de l’espanyolisme  més ranci i extre-
mista) i intentar  anihilar la  llengua  
catalana, per tal de situar el català en 
uns paràmetres de l’any 1978.

En síntesi, que hem de  tornar a la 
consciència lingüística de totes totes. 
Hem de  tornar a exigir que tot es faci 
en català, perquè és la llengua  pròpia  
de Catalunya. A més, ara es veu ben 
clar que només amb la desconnexió 
total de l’imperi espanyol podrem 
salvar la nostra estimada llengua  
catalana. 

Els nous botxins de la llengua catalana

JoSEp m. LoSTE


